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سرویس سیاسی -  طبق آخرین برآوردها، ارزش سهام عدالت در حال حاضر 
به ۱۴ میلیون و ۲۷۶ هزار تومان رسیده که ارزش ۶۰ درصد قابل فروش سبد ۵۳۲ 
هزار تومانی سهام عدالت هشت میلیون و ۵۶۵ هزار و ۹۵۰ تومان برآورد می شود. 
اگرچه اختصاص سهام عدالت به ۴.۷ میلیون نفر به تصویب مجلس رسیده و قانونا 
باید پرداخت شود برخی وزارتخانه ها هنوز با عرضه سهام شرکت های سرمایه پذیر 
برای سهام عدالت موافقت نکرده اند.در حال حاضر حدود ۴.۷ میلیون نفر از افراد 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی فاقد سهام عدالت هستند که باید به این افراد 
سهام تعلق بگیرد.اختصاص سهام عدالت به جاماندگان بر اساس مصوبه سال ۱۴۰۱ 
مجلس شورای اسلامی باید انجام می شد که این اقدام صورت نگرفت. در بودجه 
سال ۱۴۰۲ نیز این موضوع گنجانده نشد. بنابراین نمایندگان مجلس این طرح را به 
صحن علنی بردند که با اختصاص سهام به جاماندگان موافقت شد. با این حال هنوز 
پس حدود دو ســال این موضوع شکل اجرایی به خود نگرفته است.وزیر اقتصاد 
درخصوص آخرین وضعیت سهام عدالت جاماندگان اعلام کرده که شناسایی افراد 
مشمول سهام عدالت انجام شد و چهار میلیون و ۷۰۰ هزار نفر تایید شدند. مراحل 
قانونی برای عرضه سهام به این افراد باید اجرا می شد که امیدواریم تا پایان بهمن 
موافقت وزارتخانه های مربوطه را برای این کار بگیریم. برخی از وزارتخانه ها هنوز 
با عرضه سهام شرکت های سرمایه پذیر برای سهام عدالت موافقت نکرده اند. اگرچه 
دولت سیزدهم در افزایش سود سهام عدالت عملکرد قابل قبولی داشته و سود آن 
را از حــدود ۷۰ هــزار تومان به ۶۰۰ هزار تا یک میلیون و۲۰۰ هزار تومان افزایش 
داده، انتظار می رود در پرداخت سهام به جاماندگان نیز اقدام مقتضی صورت گیرد. 
دولت می گوید منابع لازم برای تخصیص ســهام عدالت به جاماندگان را ندارد. 
رئیس اتحادیه تعاونی های سهام عدالت مدتی قبل در این خصوص به ایسنا گفت 
که دولت برای تامین این منابع می تواند به ۱۱ شرکت سرمایه پذیر که در دولت قبل 
از ســبد سهام عدالت خارج شد مراجعه کنند. پالایشگاه نفت تهران، بانک ملت 
و برخی دیگر از جمله این شرکت ها هستند. طبق آخرین برآوردها، ارزش سهام 
عدالت در حال حاضر به ۱۴ میلیون و ۲۷۶ هزار تومان رسیده که ارزش ۶۰ درصد 
قابل فروش سبد ۵۳۲ هزار تومانی سهام عدالت هشت میلیون و ۵۶۵ هزار و ۹۵۰ 

تومان برآورد می شود.

سرویس سیاسی -فعال سیاسی گفت: شخصیت های برجسته ای داریم که 
می توانستیم از ظرفیت آنها به عنوان مراجع سیاسی استفاده کنیم اما تبلیغات منفی 
آنقدر زیاده بوده که دیگر آنها وزن لازم را برای تأثیرگذاری ندارند.میزان مشارکت 
مردم به عوامل مختلفی بســتگی دارد یکی از این عوامل، نظرات و دیدگاه های 
شــخصیت های مطرح و برجسته سیاسی است که وقتی ابراز می شود می تواند 
با جهت دهی به آرای عمومی معادلات صحنه رقابت را تحت تأثیر قرار دهد اما 
سئوال اینجاست که امروز کدام چهره و شخصیت سیاسی چنین ظرفیت و توانایی 
دارد؟منصور حقیقت پور درباره مرجعیت سیاسی تأثیرگذار بر معادلات صحنه 
رقابت انتخابات مجلس دوازدهم گفت: متأسفانه شخصیت های سیاسی و برجسته 
کشور بر اثر تخریب های جریانات تندرو به حاشیه رفتند که این مسئله کار را برای 
فعالیت انتخاباتی این بزرگان مشکل کرده است. البته در حوزه سیاسی شاهد جا 
به جایی نگران کننده مرجعیت در بخش های مختلف هســتیم. مثلا رسانه های 
خارجی جای رسانه های داخلی را گرفته اند و به نوعی مرجع شده اند. شخصیت 
های مرجع سیاسی و فرهنگی نیز جای خود را به یکسری سلبریتی ها یا افرادی داده 
اند که در گذشته اصلا مرجع نبوده اند.این فعال سیاسی یادآور شد: در اوضاع کنونی 
وجود مرجعی که مردم بتوانند به او رجوع داشــته باشند کمتر مشاهده می کنیم. 
آقایان ناطق، روحانی، خاتمی، لاریجانی و سیدحسن خمینی می توانستند امروز 
در مقام مرجع سیاسی باشند اما همه آنها به نوعی مورد، تهمت، هجمه و تخریب 
رادیکال ها قرار گرفته اند و به حاشیه هل داده شدند.شخصیت های برجسته ای 
داریم که می توانســتیم از ظرفیت آنها به عنوان مراجع سیاســی استفاده کنیم اما 
تبلیغات منفی آنقدر زیاده بوده که دیگر آنها وزن لازم را برای تأثیرگذاری ندارند.

جاماندگان سهام عدالت منتظر 
گوشه چشم برخی وزارتخانه ها!

حقیقت پور فعال سیاسی:

مراجع سیاسی در کشور دچار بی وزنی 
شده اند

سرویس سیاسی - عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظــام گفت: 
متأسفانه یک بینشی حاکم شده است 
که ایــن بینش انقلابــی و بینش امام 
خمینی )ره( نیســت. حالا این بینشی 
که نه بینش امام، نه بینش انقلاب و نه 
بینش مردمی اســت، به علت جهل یا 

به دلیل نفوذ است.
ســیدمحمد صدر عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با توجه به 
آنکه رهبر انقلاب در طول ســال در 

مقوله انتخابات بر مسئله پرشور شدن انتخابات تاکید داشتند، با توجه به نتیجه 
صلاحیت ها توسط هئیت اجرایی و نظارت آیا درخواست رهبری اجرایی شده 
اســت گفت: رهبر انقلاب به خوبی می دانند وقتی انتخابات پرشور باشد یعنی 
حضور مردم جدی اســت و این برای نظام جمهوری اسلامی ایران مشروعیت 
می آورد. ما هرچه داریم از مردم داریم. اگر مردم نباشند، هیچ کس نیست. یعنی 

نه تنها الان بلکه انقلاب  ما هم حرکتی بود که مردم انجام دادند.
وی افزود: چرا در ســال ۴۲ امام انقلاب را شروع کردند به پیروزی نرسید 
و بعد از آن دستگیر و سپس تبعید شد؟  به دلیل آنکه مردم هنوز با انقلاب همراه 
نبودند. چرا در ســال ۵۷ انقلاب به پیروزی رسید؟ به دلیل آنکه مردم با انقلاب 
همراه بودند. بنابراین الان هم اگر مردم باشــند، جمهوری اســلامی خواهد بود 
و اگر مردم نباشــند جمهوری اســلامی هم به مروز زمــان نخواهد بود. وقتی 
انتخابات پرشــور باشد، نشان از مشــروعیت نظام دارد یعنی مردم این نظام را 
می خواهنــد. همان طور که رهبر انقلاب گفتند، آمریکا و تمام دنیا از مردم ایران 
می ترســند نه از کسی دیگر و ایشان با درک این موضوع، آن راهبردها را درباره 
انتخابات مطرح کردند، اما متاســفانه مجموعــه این موضوع را درک نمی کنند 
و به همین دلیل برخوردی که با انتخابات فعلی شــد، باعث کوچک تر شــدن 
جمهوری اســلامی می شــود. اگر این روند ادامه پیدا کند، جمهوری اسلامی 
کوچک و کوچک تر می شود.  صدر در پاسخ به این سوال که تحلیل شما درباره 
رد صلاحیت چهره های شــاخصی مانند حســن روحانی و امثال این افراد در 
انتخابات اخیر چیست، گفت:  همانطور که با این اقدامات یعنی ردصلاحیت های 
صورت گرفته، شــور مردم را برای شرکت در انتخابات از بین می برند، طبیعی 
اســت که ردصلاحیت های افراد شناخته شده، این ضربه را می زند که انگار آن 
کســانی که در گذشته سرکار بودند، آدم های خلافی بودند و خود این موضوع 
هم مشروعیت نظام را زیر سوال می برد.  عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در پاســخ به این سوال که در این دوره از انتخابات، درباره رد صلاحیت افراد با 
اســتناد به بند عدم التزام به نظام جمهوری اســلامی گفت: متأسفانه یک بینشی 
حاکم شده است که این بینش انقلابی و بینش امام خمینی )ره( نیست. حالا این 
بینشی که نه بینش امام، نه بینش انقلاب و نه بینش مردمی است یا به دلیل جهل 

است یا به دلیل نفوذ است.

ســرویس سیاسی -  مشارکت 
زمانی اتفاق می افتد که مردم حس کنند 
بنا نیست مجلس یازدهم با این کارنامه  

تکرار شود.
نماینده تبریز، آذرشــهر و اسکو 
گفت: اگر مــردم استنباط شــان این 
باشد که بناست مجلس یازدهم تکرار 
شــود طبیعتا اقبالی از جانب آنان برای 
حضور در پای صندوق های رأی شاهد 
نخواهیــم بود. احمد علیرضابیگی در 
واکنش به برخــورد متفاوت صورت 

گرفته با طرح موضوع دریافت ۱۴۰ ســکه از سوی نمایندگان توسط رائفی پور و 
مساله شاسی بلند ها توسط خودش، گفت: به نظرم یک خودی و ناخودی این وسط 
مطرح است که این خودی و ناخودی سبب برخورد دوگانه و متفاوت با موضوع 
می شود درحالی که من از مصونیت پارلمانی برخوردار بودم اما همین موضوع الان 
برای من موجب صدور حکم یکسال حبس البته در دادگاه بدوی شده است، بعد 
هم یکی از علت هایی که صلاحیت من را مورد خدشــه قرار داد، همین موضوع 
اعلام واگذاری غیرقانونی خودروهای شاسی بلند بوده است. وی گفت: آن چیزی 
که درباره من و درخصوص موضوعی که مطرح کردم اتفاق افتاد این بود که ارتباط 
مستقیم با شخص رئیس مجلس داشت، یعنی آنچه که رخ داده بود به واسطه رئیس 
مجلس یا هیات رئیسه برای این که بتواند خدماتی را ارائه دهد صورت پذیرفته است 
و بعد تعداد مشخصی هم که از نظر آن ها واجد شرایط بودند مدنظر قرار گرفتند و 

این واگذاری صورت گرفته است. 
این نماینده مجلس تاکید کرد: من به عنوان نماینده مردم به واسطه تکلیف 
قانونی که آنان بر دوش من گذاشته بودند از هیات رئیسه سوال کردم بین واگذاری 
خودروها با استیضاح آقای فاطمی امین در سال ۱۴۰۱ که همزمان باهم اتفاق افتاده 
است چه رابطه ای وجود دارد؟ بعد دیدید همه به اتفاق هم از دادستان کل در مقام 
مدعی العموم، سخنگوی هیات رئیسه و سخنگوی کمیسیون اصل نود و همه این 
افراد تمام قد کل وقوع موضوع را منکر شــدند. من هیچ وقت فراموش نمی کنم 
کمیســیون اصل ۹۰ که می دانستند پرونده در آنجا مطرح است و مورد رسیدگی 
است آمد اعلام کرد آن پرونده و حتی مشابه آن پرونده در کمیسیون اصل ۹۰ مطرح 
نیست.  علیرضابیگی عنوان کرد: فکر می کنم خود آقای رائفی پور هم اگر به واقع به 
عنوان عدالت طلب و دادخواه خواسته باشد ابراز وجود می کند تا حال واکنشی از 
ایشان ندیدیم یعنی من منتظر بودم که نه تنها آقای رائفی پور بلکه بسیاری از افراد و 
تشکل هایی که ادعای عدالت خواهی و مبارزه با فساد دارند، لااقل نتیجه رسیدگی 
به این مساله را مطالبه کنند. کما این آن هم اتفاق نیفتاد و الان هم باز من می شنوم و 
خود آقای رائفی پور هم توئیت زده است که گویا آن آدم را هم ایشان می شناسد و هم 
هیات رئیسه می شناسد لکن شاید چون در لیست آقای رائفی پور است می خواهند 
توسط آقای رائفی پور گفته شود و این ها دور از چارچوب و اصول است که نشان 
می دهد مبارزه با فساد از آن اصالتی که باید برخوردار باشد و این دوستان ادعای آن 

را دارند از آن اصالت برخوردار نیست.
وی درباره این که نگاهی مدعی است این اقدامات منجر به مهره چینی  برای 
روی کار آمدن یک جریان تندتر در مجلس آینده خواهد شد، گفت: این به برداشت 
مردم از انتخابات بازمی گردد که آیا این انتخابات می تواند سبب تغییر شود یا خیر؟ 
اگر مردم به این باور دست پیدا نکنند و استنباط شان این باشد که بنا است مجلس 
یازدهم تکرار شود، طبیعتا اقبالی از جانب آنها برای حضور در پای صندوق های 
رأی شاهد نخواهیم بود. این نماینده مجلس تاکید کرد: الان کارگزاران انتخابات 
باید تمام اهتمام شان در راستای اجرای خواسته مقام معظم رهبری بر این اساس 
باشد که بتوانند مشارکت هرچه بیشتر مردم را جلب کنند و این مشارکت زمانی 
اتفاق می افتد که مردم حس کنند و بفهمند بنا نیست دوباره مجلس یازدهم با این 
کارنامه اش تکرار شــود، اگر  اینطور برای مردم ایجاد ذهنیت شــود که بنا است 
مجلس یازدهم تکرار شود، طبیعتا شور و شوق مدنظر مقام معظم رهبری را شاهد 

نخواهیم بود.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:

رفتاری که در انتخابات امسال رخ داد باعث 
کوچک شدن جمهوری اسلامی می شود

علیرضا بیگی نماینده مردم در مجلس:

مدعیان مبارزه با فساد در ماجرای 
۱۴۰ سکه، لااقل نتیجه رسیدگی به 

مساله شاسی بلندها را مطالبه کنند

ابتکار وزارت صمت برای چینی سواران؛

برای خرید چینی های وارداتی بدون مشتری،
 ۵۰۰ میلیون تومان بلوکه کنید!

سرویس سیاسی -تقریبا یک سال قبل، وزارت 
صمــت اعلام کــرد متقاضیان خریــد خودروهای 
وارداتی باید با بلوکــه کردن ۵۰۰ میلیون تومان وجه 
نقد در حساب بانکی خود، وارد سامانه یکپارچه خرید 
خودروهای وارداتی شوند و پس از ثبت نام منتظر اعلام 
نتایج اولویت بندی شــوند. روندی که پس از هفته ها 
چشم انتظاری برای متقاضیان، سرانجام نام حدود ۳۴ 
هــزار نفر از بین حدود ۱۲۰ هــزار ثبت نام کننده، به 
مرحله نهایی و مورد تایید وارد شد. به بیان دیگر، تنها 
۳۴ هــزار نفر امکان خرید خودروهای وارداتی را پیدا 
کردند و ما بقی افراد بایستی ۵۰۰ میلیون تومان بلوکه 

شده را از حساب بانکی خود برداشت می کردند.
بنابراین در شرایطی که انتظار می رفت طبق وعده 
های مسئولان وقت وزارت صمت، متقاضیان ظرف 
چند هفته به خودروهای وارداتی مد نظر خود دســت 
یابنــد، اما فرآیند واردات خودروهای صفرکیلومتر به 
قدری طولانی و کلافه کننده شــد که برخی از لیست 
انتظــار انصراف دادند و در نهایت تعداد کمی خودرو 
به کشــور وارد شــد. هرچند وزیر صمت گفته است 
روند واردات تــداوم دارد و خودروها به زودی وارد 
می شــوند.در این میان؛ برخــی خودروهای وارداتی 
در ســامانه یکپارچه بدون متقاضی مانده اند و افرادی 
کــه اولویت انتخاب خودرو دارنــد، صبر کرده اند تا 
خودروی وارداتی دیگری غیر از مبدا چین را در آینده 

انتخاب کنند. 
رییس ســازمان توســعه تجارت نیز در این باره 
گفته بود: بســیاری از ثبت نــام کنندگان خودروهای 
وارداتی که پیش از این در اسفند ۱۴۰۱ مبلغی را بلوکه 
کرده بودند، در سامانه یکپارچه، خودروهای چینی را 
انتخاب نمی کنند.معاون وزیر صمت تاکید کرده بود: 

این خودروهای وارداتی مازاد به زودی در دســترس 
متقاضیان جدید قرار می گیرد تا آنها در صورت تمایل 
نسبت به خریداری کردن خودروهای وارداتی مازاد، 
اقدام کنند. ضیغمی با بیان اینکه با بانک ها درباره بلوکه 
کردن پول برای ثبت نام متقاضیان جدید خودروهای 
وارداتی صحبت شــده است، گفته بود: بانک ها اعلام 
آمادگی کرده اند و در حال فراهم کردن سیستم هایشان 
هســتند و در آینده نزدیک، احتمالاً هفته آتی عرضه 
خودروهای چینی برای ســایر مردم را داریم. رئیس 
سازمان توســعه تجارت افزوده بود: ظرف چند روز 
امکان ثبت نام و انتخاب خودروها در سامانه یکپارچه 

برای متقاضیان جدید فراهم خواهد شد.
 ثبت نــام جدید جهت عرضه خودروهای 
مازاد وارداتی فــروش فوری با زمان تحویل 

حداکثر سه ماه
 بنابرایــن همــان طور که وعده داده شــده بود، 
خودروهای مازاد چینی در سامانه مذکور برای فروش 
به عموم مردم آماده شــده است. به گونه ای که سامانه 
یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی در اطلاعیه ای با 
عنوان »ثبت نام جدید جهت عرضه خودروهای مازاد 
وارداتی فروش فوری با زمان تحویل حداکثر سه ماه« 
اعلام کرده اســت:   به اطلاع کلیه افراد واجد شــرایط 
در ماده ۴ دســتورالعمل تنظیم بازار خودروســواری 
)مصوبه جلســه ۵۴۳ شــورای رقابت( می رساند، از 
روز دو شنبه مورخ۱۴۰۲/۱۱/۱۶ تا ساعت ۲۳:۵۹ روز 
جمعه۱۴۰۲/۱۱/۲۰ می توانند ثبت نام انجام داده و یک 

اولویت از سبد محصولات اعلامی انتخاب نمایند.
متقاضیان محترم باید از تاریخ یکشنبه۱۴۰۲/۱۱/۱۵ 
تا ساعت ۱۳:۰۰ روز چهارشنبه۱۴۰۲/۱۱/۱8 یکی از 
حساب های خود را نزد شعب بانک های واجد شرایط 

اعلامی در سامانه به نام خودرو وارداتی وکالتی و مبلغ 
پنج میلیارد ریال مسدود نمایند. ضمن انتشار جدول 
قیمت فروش محاسباتی قطعی خودروهای وارداتی 
در مبادی ورودی تبصره هایی نیز آمده که بدین شرح 

است:
تبصره ۱- قیمت مندرج در جدول، قیمت قطعی 
در مبــادی ورودی بوده و هزینه ها و عوارض قانونی 
پس از ترخیص از قبیل: بیمه شــخص ثالث، مالیات 
بر ارزش افزوده، هزینه های شــماره گذاری، اسقاط 
خودروی فرسوده، کرایه حمل و ... به قیمت های فوق 
اضافه می گردد کــه واردکنندگان با رعایت آیین نامه 
اجرایی قانون حمایت از مصرف کنندگان خودرو می 
توانند نســبت به دریافــت آن اقدام نموده و در موعد 
مقرر نســبت به تحویل خودرو اقدام نمایند.همچنین 
در تبصــره هــای جدول قیمت فروش محاســباتی 
علی الحساب خودروهای وارداتی در مبادی ورودی 

آمده است:
تبصره ۲- قیمت علی الحساب اعلام شده، قیمت 
در مبادی ورودی بوده و هزینه ها و عوارض قانونی پس 
از ترخیص از قبیل مالیات بر ارزش افزوده، هزینه های 
شماره گذاری، اسقاط خودروی فرسوده، کرایه حمل 
و ... در هنگام صدور فاکتور نهایی به قیمت های قطعی 
و مصوب اضافه خواهد شد. واردکنندگان می توانند 
پــس از فراخوان اولیــه و با دریافت ۵۰% قیمت علی 
الحساب نسبت به انعقاد قرارداد با متقاضی اقدام نمایند.

تبصره ۳- قیمت قطعی خودروهای مذکور پس 
از ارایه کلیه مستندات و مدارک مثبته و براساس آخرین 
ضوابط و مقررات تعیین و متعاقباً در سامانه بارگذاری 

خواهد شد.
تبصــره ۴- عدم واریز وجه در هر یک از مراحل 
ذکر شــده و حداکثــر ۵ روز پس از فراخوان صورت 
گرفتــه، به منزله انصراف از طــرح بوده و متقاضی از 
اولویت بندی خودرو وارداتی انتخابی حذف می گردد.

تبصره ۵- کلیه شرکت های واردکننده می بایست 
مطابق آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان خودرو نســبت به تحویل خودرو و دریافت 
وجه از مشــتریان اقدام نماینــد در صورت تاخیر در 
تحویل و ... قراردادهای مذکور مشمول جرایم مندرج 

در آیین نامه فوق خواهند شد.
تبصره ۶- با وکالتی نمودن حســاب و ثبت نام 
اولیه در سامانه یکپارچه هیچ تعهدی مبنی بر تخصیص 

خودرو ایجاد نخواهد شد.
تبصره ۷- اطلاعات کلیه متقاضیان مرتبط با این 
طرح حسب ماده ۱۹ آیین نامه اجرایی ماده ۱۴ الحاقی 
قانون مبارزه با پولشــویی و طــرح مالیات برعایدی 

سرمایه در اختیار نهادهای ذیربط قرار می گیرد.

متقاضیان خودروهای چینی وارداتی باید از امروز تا ساعت ۱۳ روز چهارشنبه، یکی از حساب های خود را نزد شعب بانک های واجد شرایط اعلامی 
در سامانه به نام خودرو وارداتی وکالتی و مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان مسدود نمایند.

 

سرویس سیاسی - به نظر می رسد برای 
دریافــت عمق تحولات جهانی در حوزه های 
انرژی و اینکه چرا نزدیک به 8۰ درصد مباحث 
میزگردهــا و کارگاه های داووس ۲۰۲۴ ، حول 
محور IT و هوش مصنوعی اســت، ابتدا باید 
سایه جنگ وتحریم از کشور برای همیشه جدا 
شــود. آن گاه می توان مسیری نو درانداخت و 
رو به آفتاب ایستاد و از سرچشمه اصلی سیراب 
شــد. وزیر نفت به تازگی  با اشــاره به افزایش 
۳۰ میلیــون مترمکعبی تولید گاز در کشــور 
گفته اســت " امــروز 8۵۵ میلیون مترمکعب 
گاز به شبکه سراســری کشور تزریق شده که 
این رقم بی سابقه بوده است." ثبت این رکورد 
نشــان می دهد، کشور بی اعتناء به تولید انرژی 
خورشیدی و در کل انرژی های تجدید پذیر، 
همچنان تخت گاز وابستگی شدیدی به انرژی 
های فسیلی دارد و حالا خبر رسیده است که در 
این زمینه یک رکورد بدست آمده است. "سرما 
سخت سوزان است" و می بایست از یک بعد 
به خاطر ثبت این رکورد خرسند بود و آن اینکه؛ 
تلاش مجموعه نیروهای انسانی در پالایشگاه 
های گاز کشور علیرغم تحریم های شدید، هر 
سال در راستای نیازمندی های کشور به افزایش 
تولید گاز منجر می شود واجازه نمی دهند کشور 
وارد یک بحرانی تازه تر حداقل در کوتاه مدت 
باشد. اما هم زمان، حسرت های مهم تری نیز بر 
دل ما خواهد ماند و همه ما می دانیم این روش 
سیاست گذاری در حوزه انرژی در بلند مدت 

چه آسیب هایی به مملکت خواهد زد.
یکم: تشــدید کاهش ذخائر فسیلی 

برای نسل های آینده
 گفته می شودافزایش مصرف حامل های 
انرژی کار را به جایی رسانده که طبق پیش بینی 
کارشناسان به دلیل کاهش فشار از سال ۱۴۰۴ 

هر سال معادل یک فاز میدان پارس جنوبی را از 
دســت خواهیم داد. وقتی تولیدگاز در میادین 
پــارس جنوبــی افت کند، یعنی اینکه ســهم 
آینــدگان نیز امروز برداشــت کرده ایم و حتی 
به خود زحمت نــداده ایم  از درآمد حاصل از 
این ذخائر برای نسل های بعد، سرمایه گذاری 
مهمی هم داشــته باشــیم. ما با این نگاه که  اگر 
ذخایر نفت و گاز خود را مصرف نکنیم، دیگر 
تا چند ســال آینده مانند مصرف ذغال ســنگ 
ارزش خود را از دســت می دهد، با طمع و بی 
تدبیری همه آنچه می توانیم برداشت و مصرف 

می کنیم. 
 دوم: عدم سرمایه گذاری در حوزه 

انرژی کشور
منطقی بود حالا که با بی تدبیری، ســهم 
آیندگان نیز امروز مصرف می کنیم، ســرمایه 
گذاری های مهمی نیز در حوزه انرژی شــاهد 
بودیم. مدیر برنامه ریزی تلفیقی شــرکت ملی 
نفت ایران از نیاز به سرمایه گذاری حدود ۲۷۵ 
میلیارد دلار برای تولید نفت خام و گاز از سال 
۱۴۰۳ تا افق ســال ۱۴۲۰ سخن به میان آورده 
اســت. این حجم از ســرمایه گذاری وجذب 
سرمایه در وضعیت کنونی وتحریم کشور کار 
راحتی نیست. برای این حجم از سرمایه گذاری 
می بایســت نه تنها برجام حفظ می شد بلکه با 
سیاســت ورزی واقعیت اندیشانه، همه دولت 
ها وســاختار نظام با افتخــار برجام را تقویت 
مــی کردند و نگاهی بلند مدت به منافع آن می 

داشتند.
 ســوم: عدم ارتباط با شرکت های 

عظیم انرژی و مشکل منابع
معاون اول دولت روحانی اخیرا گفته بود" 
آقایان کسی دلش برای رابطه با آمریکا لک نزده 
اســت! ما می گوییم مسائل مان را طوری با دنیا 

حل کنیم که چین و روسیه و اروپا با ما کار بکنند. 
ما به چند صد میلیارد دلار منابع نیاز داریم، این 
منابع باید از دنیا تامین شود.در سال ۹۵ که برجام 
داشتیم 8۰ میلیارد دلار تفاهمنامه و قرارداد بین 
المللی امضا شد." امروز تقریبا می توان گفت 
هیچ شرکت مهمی حاضر نیست سرمایه خود 
را برای توسعه میادین نفت وگاز به ایران بیاورد. 
در این زمینه، کشور تنها یک دوره کوتاه طلایی 
در ابتــدای دهه 8۰، با حضور غول های انرژی 
جهان مانند توتال در پارس جنوبی تجربه کرد 

ودیگر تکرار نشد.
 چهارم: فشار بر مردم برای کاهش 

مصرف
وزیر نفت اعتقاد دارد "با همت مردم در ایام 
سرد امسال، حدود ۱۱ درصد کاهش مصرف و 
در مجموع ۱۰ ماه، حدود ۵ درصد معادل حدود 
۱۵ میلیــون مترمکعب در روز کاهش مصرف 
داشته ایم." این در حالی است که مشکل اصلی 
زنجیره مصرف جای دیگری است. نمی توان به 
جزء طبقه ای از ثروتمندان، عموم مردم را که در 
سوز سرما تنها امکان موجود برای ادامه زندگی 
شــان انرژی گاز است را برای کاهش مصرف 
زیر فشار گذاشت.کســری برق و گاز کشور 
در جای دیگری اســت؛ زیرا که سهم خانوارها 
در مصرف برق و گاز کشــور به ترتیب حدود 
۲۷ درصد و ۲۵ درصد بیش تر نیست. درست 
است که در مجموع، خانوارهای ایرانی که یک 
چهارم گاز و برق کشور را مصرف می کنند، در 
استاندارد جهانی بعنوان یک مشترک پرمصرف 
محسوب می شوند اما چاره چیست؟ بخشی 
از آن بــه خاطر فقر و نبود امکانات مادی برای 
استفاده از سایر انرژی هاست.با تورم سرسام آور 
کنونی، خرید لوازم خانگی باکیفیت برای عموم 
جامعه ناممکن شده است و امکانات انرژی های 
خورشیدی هم در دسترس نیست و کلا سرمایه 
گذاری خاصی در این زمینه انجام نشده است.

 پنجم: پشــت به آفتاب در حسرت 
انرژی های پاک

آلمان وترکیه جمعیتی مشابه به ایران دارند. 
هر دو کشــورهایی با دمایی به مراتب سردتر از 
ایران؛ اما مصرف انرژی فسیلی در آن کشورها 

بسیار پایین تر. دلیل آن چیست؟
گفتــه مــی شــود" تولیــد انرژی های 
تجدیدپذیر )خورشیدی، بادی و غیره( آلمان 

۱۲۳ برابر ایران است. همچنین تولید برق آبی 
در آلمان دو برابر ایران و تولید برق هسته ای پنج 
برابر ایران و مصرف ذغال ســنگ آلمان نیز ۲۹ 
برابر ایران است." پس کشور آلمان ازظرفیت 
های انرژی های تجدید پذیر به خوبی استفاده 
می کند و ما در حالی که از نظر سرزمینی و آفتاب 
تابان، شرایط مناسب تری نسبت به آلمان داریم، 
ســرمایه گذاری چندانی در این حوزه صورت 
نگرفته است. در واقع علت اصلی مصرف بالاتر 
گاز ایــران از آلمان در این نکته اســت که اگر 
چــه ظرفیت تنوع در انرژی تجدید پذیر ایران 
بسیار بیش تر از آلمان است؛ اما ۶8 درصد کل 
مصرف انرژی کشور به گاز وابسته است.نمونه 
دیگر؛ ترکیه همســایه ایران با جمعیتی مشابه 
اســت. ایران پنج برابر ترکیه مصرف گاز دارد، 
اما از طرفــی ترکیه ۳۵ برابر ایران تولید انرژی 
خورشیدی و بادی، ۹ برابر ایران تولید برق آبی 
و ۲۲ برابر ایران مصرف زغال سنگ دارد. نتیجه 
اینکه، آلمان و ترکیه با اقتصادی چند برابر ایران 
و با جمعیتی مشابه، مصرف انرژی یکسانی با 

ایران دارند.
 نتیجه:

این که ایران سومین تولیدکننده بزرگ گاز 
جهان اســت و با این همه باز هم با کسری گاز 
مواجه اســت، به طنز تلخی می ماند که در کم 
تر کشوری می توان شاهد آن بود. علت اصلی 
آن نیز می توان در عدم سرمایه گذاری و توسعه 
دیگر انواع انرژی های دیگر دانست.تحریم ها 
از یک سو و مدیریت ناکارآمد از سویی دیگر، 
آن قدر برای کشــور گران تمام شده است که 
حتی با داشــتن ثروت عطیم گاز، زمستان که از 
راه می رسد در اضطراب کمبود آن هستیم. گفته 
می شــود ایران سالانه ۲۴۰ میلیارد متر مکعب 
مصرف گاز دارد کــه تقریبا معادل ۶۰ درصد 
مصــرف گاز ۲۷ عضــو اتحادیه اروپا و تقریبا 
یک چهارم قاره اروپا اســت. چرا ما باید به قدر 
۶۰ درصد ۲۷ عضو اتحادیه اروپا گاز مصرف 

کنیم؟
این میــزان مصرف گاز ایران تنها متوجه 
شــهروندان نیســت؛ بلکه آمارهــای آژانس 
بین المللی انرژی نشــان می دهد که سالانه ۲۵ 
میلیارد متر مکعب از گاز تولیدی ایران در مرحله 
تولید، انتقال و توزیع تلف می شود.از طرفی یک 
ســوم گاز مصرفی ایران در نیروگاه ها استفاده 

می شــود و به خاطر راندمان پایین نیروگاه ها، 
بخش قابل توجهی از گاز تحویلی در پروســه 
تبدیل به برق تلف می شود.این شیوه حکم رانی 
و سیاســت گذاری در مصرف مهم ترین منبع 
انرژی کشور تا کی باید ادامه داشته باشد و چرا 
استفاده از خورشید تابان بعنوان منبع ای مهم تر 
و پاک تر همچنان در ســایه بی تدبیری مغفول 
مانده است؟ اساسا وضعیت منابع طبیعی کشور 

چقدر مورد دغدغه جدی مسئولان است ؟
رهبران جهــان در حالی که برنامه ریزی 
های گسترده ای در حوزه های انرژی طی سال 
های گذشته داشته اند؛ اما همچنان رخدادهای 
 Extreme Weather ( شــدید آب و هوایی
Events(  بعنوان مخاطرات جدی دو ســال 
آینده و "کمبودهای منابع طبیعی" بعنوان دیگر 
مخاطره جدی ۱۰ سال آینده بشریت ، در پنجاه 
و چهارمین اجلاس داوُس سوئیس مورد توجه 
خود قرار داده اند. ما در کجای این داستان قرار 
داریم و تا کی باید در عطش چند دلارســرمایه 
گذاری ورقابت های کشــورهای همســایه 
باشیم؟ کافی است تحولات کشورهای عربی 
در حوزه های انرژی، توسعه انرژی خورشیدی 
و بادی و تغییرات آب و هوایی را طی چند سال 
گذشــته ببینیم. دکتر سریع القلم طی گزارشی 
که از اجلاس داووس به رســانه ها داده است، 
در این زمینه می نویســد"با توجه به گرم شدن 
درجه هوا در منطقۀ عربی خلیج فارس طی دو 
دهۀ آینده، این دولت هــا با ایجاد رقابت میان 
شــرکت ها به ارائه روش های مقابله با گرما از 
طریق هوش مصنوعی مبادرت ورزیده اند. اگر 
هوش مصنوعی در یک کشور رایج نشود، عملًا 
حکمرانی سنتی بوده و از کوران تحولات بین 
المللی عقب می ماند." به نظر می رســد برای 
دریافــت عمق تحولات جهانی در حوزه های 
انرژی و اینکه چرا نزدیک به 8۰ درصد مباحث 
میزگردهــا و کارگاه های داووس ۲۰۲۴ ، حول 
محور IT و هوش مصنوعی اســت، ابتدا باید 
سایه جنگ وتحریم از کشور برای همیشه جدا 
شــود. آن گاه می توان مسیری نو درانداخت و 
رو به آفتاب ایستاد و از سرچشمه اصلی سیراب 
شد. اگر غیر از این باشد ما در حسرت پیشرفت 
ســایر ملل خواهیم ماند و آن چنان که در مرثیه 
احمد شــاملو آمده است" ... همچنان دوره می 

کنیم شب را و روز را  هنوز را..."

رکورد تولید گاز کشور شکسته شد؛

پشت به آفتاب؛ در حسرت انرژی های پاک ...
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